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Sammanträde torsdag den 10 december  
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Ledamöter Ersättare 

Ulf Walther (S) ordf 

Gustav Johansson (M) vice ordf. fr.o.m. §10 

Parvin Araghi (S) 

Jimmy Lindgren (S) 

Gisela Norman (S) 

Ola Gabrielson (MP) 

Fotios Stathis  (MP) 

Lars Sterneby (V) 

Henrik Virro (M) 

Erika Wing (M) 

Jonas Nilsson (M) 

Kristiina Katajikko (M) 

Urban Rybrink (L) 

  

 
Tjänstgörande ersättare  

Bo Hansson (S) §§ 1-9 

 
 

Bo Hansson (S) 

fr.o.m. § 10 

Halahen Zaidane  (S) 

Linnea Risinger (MP) 

Lisa Palm (Fi) 

Camilla Hane (M) 

Björn Wredberg (M) 

Peter Backlund (L) 

Christina Peterson (C) 

Claes Karlsson (KD) 

  

 

 
Tjänstemän 

Lena Lundström Stoltz, stadsdelsdirektör, Kristina Goldring,  

Jeanette Holmqvist, Gunilla Ekstrand, Veronica Starck, Kersti Tagesson, 

Karin Åberg, avdelningschefer, Fredrik Karlsson, enhetschef 

Personalföreträdare 

 Camilla R Nilsson, Kommunal 

Justering 

2018-12-13 

Sekreterare 

Inga-Karin Mellberg 

Ordförande Ledamot 

Gustav Johansson (M)  Parvin Araghi (S) 
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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Gustav Johansson och ledamoten Parvin Araghi utsågs 

att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att justering sker 

torsdag  den 13 december 2018. 
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§ 2   

Fastställande av dagordning 

Den utsända dagordningen godkändes med tillägg av två ärenden 

under den slutna delen, §§ 18 och 19. 
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§ 3   

Medborgarförslag om Dalen, återvinningsstationer, 
barnaktiviteter och idrottsaktiviteter – svar på 
medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 

 
 
 
Ärendet 
En boende i Dalen har inkommit med tre medborgarförslag som avser 

området Dalen. Förslagsställaren önskar fler återvinningsstationer i 

nära anslutning till husen då skräp och avfall samlas på många platser 

som inte är avsedda för detta. Det andra förslaget handlar om 

barnaktiviteter för barn 6-12 år där förslagsställaren önskar att ge 

barnen ett kulturutbud ”såsom kulturskola, kurser i slöjd, läsecirklar, 

teckning osv. på bibliotek eller på fritidsgården”. Förslagsställaren 

föreslår även idrottsaktiviteter för barn i anslutning till lekytan i 

Dalenparken. Exempel på aktiviteter som förslagsställaren ger är 

parkour och roller derby. Förvaltningen stöder förslagsställaren och 

föreslår att nämnden godkänner svar på medborgarförslag. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 november 2018. 

Dnr 759-2018-1.2.4. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamöterna Urban Rybrink 

(L)  Ola Gabrielsson m.fl. (MP) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag till beslut. 

Vice ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Ulf Walther, ledamöterna Parvin Araghi, Jimmy 

Lindgren, Gisela Norman alla (S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Att delvis godkänna förvaltningens svar på medborgarförslaget, 

att uppdra åt stadsdelsförvaltningen att ta en kontakt med 

Trafikkontoret i frågan, och 

att därutöver anföra: 

Vid medborgarmöten i Dalen har det framkommit krav på fler 

återvinningsstationer i utöver de två som finns i området. Den vid 

Garagevägen är i dag avstäng på grund utav bygget i kvarteret Åstorp. 

Den andra som är belägen i hörnet utav Bersågränd och Åstorpsringen 

är oftast överfylld och skräpig. Denna kommer också att försvinna när 

bygget av kvarteret Dalen 21 tar sin början. 

Vi vill att förvaltningen kontaktar Trafikkontoret för att se till att fler 

återvinningsstationer skapas i området i samarbete med FTI, då 

behovet är stort.” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut och reservation 

från (S),(V). 
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§ 4   

Samarbete mellan verksamheter där äldre och barn kan 
träffas- svar på medborgarförslag 

Beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 

 

 
Ärendet 
Ett medborgarförslag har inkommit till nämnden från en boende i 

Enskede. Förslaget handlar om att man i stadsdelen bör möjliggöra ett 

vidgat samarbete mellan verksamheter för äldre och verksamheter för 

barn för att detta ska kunna främja förståelse för varandra och bidra 

till ett ökat välmående i samhället. Enkla förslag framförs om att 

träffas och fika eller att rita tillsammans. Förvaltningen anser i likhet 

med förslagsställaren att det är värdefullt att äldre och yngre bekantar 

sig med varandra och kommer att föreslå att verksamheter för äldre 

och barn ännu mer aktivt möjliggör detta.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 15 november 2018 

Dnr 2.6.-898/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Vegetarisk mat – svar på medborgarförslag 

Beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 

 

 

 

Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har mottagit ett 

medborgarförslag om att vegetarisk mat ska vara norm i förskolan. 

Förvaltningen är positiv till detta och kommer vid nästa matsedels 

framtagande att ytterligare öka antalet måltider med vegetarisk mat 

och fisk. Förskolans matsedel omfattar en åttaveckorsperiod och tas 

fram en gång per år. Inom förskolan pågår ett aktivt arbete med att vid 

framtagande av varje matsedel utöka antalet måltider med vegetarisk 

mat och fisk. Matsedeln följer  Livsmedelsverkets rekommendationer 

och när den tas fram i är det med avvägning av att även ta hänsyn till 

vad små barn gärna äter och att de får i sig den näring de behöver.  

 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 november 2018 

Dnr 2.6.-798/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) 

”Om jag hade haft rösträtt hade jag föreslagit följande 

1. Att tillstyrka medborgarförslaget 

2. Att därutöver anföra 

För att möta växande klimatförändringar behövs en progressiv och 

aktiv klimat- och miljöpolitik. Stockholm ska vara ett föredöme i 

världen när det gäller att ställa om samhället i en hållbar riktning. 

Enskede-Årsta-Vantör har möjlighet att vara ledande i arbetet för att 

minska stadens klimatpåverkan.  

Vi har redan under tidigare mandatperiod satt upp ambitiösa mål för 

en hållbar utveckling men Stockholm kan öka ambitionerna 
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ytterligare. Att införa vegetarisk norm i förskolan är ett praktiskt och 

tydligt sätt att ta ytterligare steg framåt för att minska våra egna 

verksamheters klimatpåverkan och minska köttkonsumtionen. Därför 

välkomnar Feministiskt initiativ i Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsnämnd medborgarförslaget om att införa vegetarisk norm i 

stadsdelens förskolor. Det finns även möjlighet att intensifiera arbetet 

ytterligare som att exempelvis sätta upp tydliga minskningsmål för 

utsläppen från maten som serveras i våra verksamheter.” 
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§ 6  

Månadsrapport för oktober 2018 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Nämnden godkänner rapporten 

 
Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras en budget i 

balans efter resultatöverföringar. Före resultatöverföringar 

prognostiseras ett underskott om 5,7 mnkr.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 december 2018. 

Dnr 1.1.-166/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7   

Sammanträdesplan 2019 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden fastställer sammanträdesplan för 2019 enligt 

nedan: 

Onsdag 2 januari  kl. 08.15   

Torsdag 7 februari    

Torsdag 7 mars          

Torsdag 25 april   

Torsdag 23 maj   

Torsdag 13 juni          

Torsdag 29 augusti     

Torsdag 26 september   

Torsdag 24 oktober    

Torsdag 21 november   

Torsdag 12 december     

 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar till förvaltningen att anordna fyra 

områdesmöten under året. 

 

 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden fastställer årligen sammanträdesplan och 

arbetsordning för nämndens arbete. Förslag till sammanträdesplan är 

anpassad efter kommunstyrelsens beslut om tidsplan för nämndens 

arbete med bokslut och verksamhetsberättelse, uppföljning av budget, 

budgetunderlag samt verksamhetsplan 2020.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 27 november 2018 

Dnr 1.1.-913/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Föreningsbidrag 2019 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Nämnden beviljar helt eller delvis bidrag till följande föreningar  

 

Stadsdelsnämnden beviljar SPF Seniorerna Stureby hela det sökta 

bidraget på 12 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar SPF Seniorerna Enskede-Årsta hela 

det sökta bidraget på 14 800 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar SPF Seniorerna Vantör hela det sökta 

bidraget på 35 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar SPF Seniorerna Enskededalen  

8 000 kr av det sökta bidraget på 13 500 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar RSMH Söder om Söder hela det sökta 

bidraget på 40 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar PRO Enskede 

13 000 kr av det sökta bidraget på 15 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar PRO Högdalen Bandhagen 

32 000 kr av det sökta bidraget på 113 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar PRO Solberga-Brännkyrka 

5 000 kr av det sökta bidraget på 15 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar PRO Stureby 

hela det sökta bidraget på 10 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar PRO Årsta 

30 000 kr av det sökta bidraget på 35 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Drömstort 

25 000 kr av det sökta bidraget på 60 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Rågsveds IF 

50 000 kr av det sökta bidraget på 154 000 kr. 
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Stadsdelsnämnden beviljar CofoChilex Sverige 

8 000 kr av det sökta bidraget på 15 800 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Bandhagens scoutkår 

15 000 kr av det sökta bidraget på 176 656 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Föreningen Stacken 

45 000 kr av det sökta bidraget på 178 200 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Inkludering i Örby 

70 000 kr av det sökta bidraget på 795 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Enskededalen.org 

70 000 kr av det sökta bidraget på 195 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Röda korset Vantör 

26 000 kr av det sökta bidraget på 100 000 kronor. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Musketörerna i Rågsved 

50 000 kr av det sökta bidraget på 100 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Projekt Rågsved 

25 000 kr av det sökta bidraget på 55 284 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Ung Motiverad & Ambitiös 

25 000 kr av det sökta bidraget på 63 880 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Somaliska Kulturförening i 

Storstockholm 10 000 kr av det sökta bidraget på 120 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar DHR Söder om Söder 

10 000 kr av det sökta bidraget på 25 000 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Föreningen Årstafältets koloniområde 

15 000 kr av det sökta bidraget på 29 500 kr. 

 

Stadsdelsnämnden beviljar Föreningen Convictus  313 000 kr, 

varav 250 000 kr för hyra m.m. och  63 000 kr för administration, 

av det sökta bidraget på 600 000 kr. 
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2. Nämnden avslår helt bidrag till följande föreningar med 

hänvisning till riktlinjerna 

 

Löparakademin  

Trädskolans seniorklubb  

Unga själar  

Veteranringen i Vantör  

PRO Rågsved Hagsätra  

Enskede gårds hobby  

Nätverket för afrikanska föreningar i Vantör (NAV)  

 

Ärendet 
Inom ansökningsperioden har 30 ansökningar inkommit från 

föreningar. Förvaltningen föreslår att fyra ansökningar beviljas i sin 

helhet, 19 beviljas delvis och sju avslås. Sammantaget föreslås 

639 800 kr fördelas bland de 23 godkända ansökningarna. 

 

Fördelning av bidragen sker utifrån en sammanvägning av 

föreningens storlek, aktiviteternas innehåll, hur många invånare som 

väntas ta del av verksamheten eller aktiviteterna, beräknad kostnad 

och på vilket sätt verksamheten eller aktiviteterna kompletterar samt 

tillför ett mervärde till förvaltningens ordinarie verksamhet eller 

mervärde för samspelet med civilsamhället. Dock förbehåller sig 

stadsdelsförvaltningen rätten att prioritera utifrån lokala behov vilket 

innebär att föreningar kan nekas bidrag, helt eller delvis, trots att de 

uppfyller ansökningskriterierna.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 29 november 2018 

Dnr 5.4.-843/2018 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

”Fortsätt arbetet för att stärka civila samhället i Enskede-Årsta-

Vantör 

I år är det många föreningar som har sökt föreningsbidrag. Vi från (s), 

(v) och (Fi) är stolta över hur det rödgrönrosa samarbetet har arbetat 

med att bygga upp det civila samhället i stadsdelen de senaste fyra 

åren. Vi hoppas att (mp) i Enskede-Årsta-Vantör orkar hålla i det 
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arbetet nu när allianspartierna i övrigt har kört över (mp) och sågat 

demokratimedlen och satsningen på sociala investeringsfonden, 

genom vilket projekt med civila samhället de senaste åren har kunnat 

förverkligas. 

Vi tycker det är tuffa men korrekta prioriteringar som 

stadsdelsförvaltningen har föreslagit. Som vanligt är det olyckligt att 

viktig verksamhet inte beviljas medel på grund av att de har missat 

formella förutsättningar, såsom att inkomma med ansökan i tid. Det är 

här viktigt att stadsdelsförvaltningen, som brukligt, underrättar dem 

om att det finns andra möjligheter att få bidrag att utveckla sitt arbete, 

exempelvis genom aktivitetsbidrag för enstaka tillfällen.  

Bland de som nu inte beviljas medel på formell grund är 

Veteranringen, en ideell verksamhet som ringer upp äldre som är 

ensamma för att säkerställa att de mår bra. Vår stadsdel måste se till 

att den verksamheten har bra förutsättningar att fortsätta. Det faller 

här ett tungt ansvar på Kristdemokraterna, som ofta pratar om äldres 

ensamhet, att tillse detta. En ansökan som inte får fullt bifall är 

Inkludering i Örby. Vi håller med stadsdelsförvaltningen att medel för 

det ambitiösa projektet inte kan tas ur föreningsbidraget. Däremot är 

den föreningen, som vi de senaste åren har samarbetat väl med, en 

nyckel för framgångsrik integration av nyanlända i Älvsjö-Vantör. 

Inkludering i Örby skulle även kunna spela en viktig fadderroll för 

den nystartade Enskedegruppen som kommer jobba med modulhusen 

i Slakthusområdet. Det finns också alternativa sätt till föreningsbidrag 

att arbeta tillsammans med Inkludering i Örby. Om 

stadsdelsförvaltningen planerar en rekrytering av inkluderingslots kan 

exempelvis ett alternativ vara att ingå en IoP med inkludering i Örby, 

som då troligen skulle såväl stärka föreningen som att bidra till mer 

integration av de nyanlända, kanske även i Slakthuset. Därmed får 

medborgarna mer värde för sina skattekronor. Vi hoppas att (m), som 

tidigare har drivit en konstruktiv oppositionspolitik i frågan, sätter på 

sig den politiska ledartröjan och ser till att föreningar som vill jobba 

med integrering av nyanlända, såsom Inkludering i Örby, får bra 

möjligheter för detta. ” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren lisa Palm (Fi) instämde i det särskilda uttalandet från 

(S),(V). 
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§ 9  

Uppföljning av parkskötsel Årsta-Vantör 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Rapporten godkänns. 

2. Nämnden  beslutar att inte förlänga avtalet med DN Trädgård & 

Markskötsel AB 

3. Nämnden uppdrar till förvaltningen att påbörja arbetet med att ta 

fram ett förfrågningsunderlag. 

 
 
Ärendet 
Denna uppföljning av den upphandlade entreprenören DN Trädgård & 

Markskötsel AB påvisar att det arbete som de har utfört under sitt 

andra år som skötselansvariga för Årsta och Vantör har haft 

uppenbara brister. Kvalitén på entreprenörens utförda arbete har varit 

ojämn och beror till stor del på hur entreprenören lyckats bemanna 

områdena. För att uppnå en godtagbar kvalité på parkskötseln krävs 

fortsatta kontroller samt regelbundna bygg- och ombudsmöten. 

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner rapporten samt fattar 

beslut om att inte förlänga avtalet med entreprenören. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 november 2018 

Dnr 1.2.1.-914/2018 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
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Yrkanden 
Ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamöterna Urban Rybrink 

(L)  Ola Gabrielsson m.fl. (MP) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag till beslut. 

Vice ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Ulf Walther, ledamöterna Parvin Araghi, Jimmy 

Lindgren, Gisela Norman alla (S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget;  

” att stadsdelsnämnden bifaller förvaltningens förslag till beslut, 

att stadsdelsnämnden uppdrar till förvaltningen att förbereda 

egenregianbud i upphandlingarna, och 

att stadsdelsnämnden i övrigt anför följande. 

 

Vi instämmer i förslaget att avsluta entreprenaderna så snart det är 

möjligt.  

Parkerna ska underhållas med intensivskötsel där det behövs och 

extensivskötsel i andra delar. Parkvägarna måste vara snöröjda och 

framkomliga för medborgarna. Det är viktigt att parkerna är öppna 

och trygga och har god belysning så att kvinnor och män kan känna 

sig trygga.  

Vi röd-rosa anser att det på allvar är dags att överväga att driva 

verksamheten i egenregi.  

För oss finns det ideologi i det ställningstagandet. Vi tror att med 

parkskötslen närmare verksamheten kan vi lägga ned mer tid på 

utförandet och mindre tid på att jaga entreprenörer som inte sköter sig. 

Vi kan då komplettera parkskötseln, förbättra snörörjningen eller 

utöka verksamheten utan att fasta i omförhandlingar. För 

medborgarna är det viktigaste att parkskötslen fungerar, inte att 

näringslivet har haft möjlighet att delta i ett upphandlingsförfarande. 

Genom verksamhet i egenregi kan vi dessutom säkra att parkskötseln 

utförs med beaktande av kollektivavtalsliknande villkor bland de 

anställda. Det behöver vara full transparens i ekonomiska 

redovisningar och alla arbetsmiljöprotokoll ska vara offentliga. Vi kan 

med egenregi även säkra att verksamheten erbjuder bra feriejobb till 

våra ungdomar eller möjligheter till sk, Stockholmsjobb. Det finns då 

även en möjlighet att närmre säkerställa att maskiner och drift sker i 

enlighet med våra klimat- och miljöambitioner. Detta blir inte minst 

viktigt eftersom parkskötsel kommer ske i delar av naturreservaten. Vi 
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vet att samma villkor, krav och möjligheter inte går inte att säkerställa 

i ett förfrågningsunderlag.  

Men, man behöver inte hålla med oss röd-rosa om just våra argument 

för parkskötsel i egenregi. Man kan ändå landa i samma slutsats. 

Oavsett vilken politisk färg som den upphandlande majoriteten har 

haft de senaste 12 åren så har alla entreprenader av parkskötsel slutat 

med en förtida uppsägning på något vis. De flesta andra stadsdelar har 

liknande problem med sina parkentreprenader. Skärholmens 

stadsdelsförvaltning driver emellertid parkskötsel delvis i egenregi. 

Det har de gjort sedan alliansen styrde förra gången, och vad vi 

förstår, fungerar det bra.  

Vi politiker behöver medge att det här försöket har visat sig fungera 

sämre. Det är dags att ta ansvar för medborgarnas skattepengar och få 

en bättre parkskötsel i Enskede-Årsta-Vantör, en parkskötsel som 

också kan skapa mervärden som är svåra att nå i en upphandling. Vi 

tycker att stadsdelsförvaltningen ska få möjlighet att lägga ett 

egenregianbud i upphandlingen. ” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut och reservation 

från (S),(V), 
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§ 10   

Uppföljning av parkskötsel Enskede 
 

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 
1. Nämnden godkänner rapporten 

2. Nämnden beslutar med ändring av tidigare fattat beslut  att 

förlänga avtalet med Bite Mark och anläggning  

AB i ett år till och med 2019-09-30 istället för två år. 

Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att påbörja framtagandet av 

förfrågningsunderlag för ny upphandling 

 

 

 

Ärendet 
Uppföljning av den upphandlade entreprenören Bite Mark och 

Anläggning AB, påvisar att det arbete som de har utfört under det 

senaste året som skötselansvariga för Enskede har fungerat 

tillfredsställande. För att bibehålla en godtagbar kvalité på 

parkskötseln krävs dock fortsatta kontroller samt regelbundna bygg- 

och ombudsmöten. Förvaltningen har genomfört en kvalitets-, miljö-

arbetsmiljöuppföljning (KMA) hösten 2017. Förvaltningen föreslår att 

nämnden godkänner rapporten och beslutar ge förvaltningen i uppdrag 

att påbörja arbetet med att ta fram ett förfrågningsunderlag för en ny 

upphandling. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 24 november 2018. 

Dnr1.2.1.-915/2018 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
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Yrkanden 
Ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamöterna Urban Rybrink 

(L)  Ola Gabrielsson m.fl. (MP) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag till beslut. 

Vice ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Ulf Walther, ledamöterna Parvin Araghi, Jimmy 

Lindgren, Gisela Norman alla (S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget;  

” att stadsdelsnämnden bifaller förvaltningens förslag till beslut, 

att stadsdelsnämnden uppdrar till förvaltningen att förbereda 

egenregianbud i upphandlingarna, och 

att stadsdelsnämnden i övrigt anför följande. 

 

Vi instämmer i förslaget att avsluta entreprenaderna så snart det är 

möjligt. Parkerna ska underhållas med intensivskötsel där det behövs 

och extensivskötsel i andra delar. Parkvägarna måste vara snöröjda 

och framkomliga för medborgarna. Det är viktigt att parkerna är 

öppna och trygga och har god belysning så att kvinnor och män kan 

känna sig trygga. Vi röd-rosa anser att det på allvar är dags att 

överväga att driva verksamheten i egenregi. För oss finns det ideologi 

i det ställningstagandet. Vi tror att med parkskötseln närmare 

verksamheten kan vi lägga ned mer tid på utförandet och mindre tid 

på att jaga entreprenörer som inte sköter sig. Vi kan då komplettera 

parkskötslen, förbättra snöröjningen eller utöka verksamheten utan att 

fastna i omförhandlingar. För medborgarna är det viktigaste att 

parkskötslen fungerar, inte att näringslivet har haft möjlighet att delta 

i ett upphandlingsförfarande. Genom verksamhet i egenregi kan vi 

dessutom säkra att parkskötseln utförs med beaktande av 

kollektivavtalsliknande villkor bland de anställda. Det behöver vara 

full transparens i ekonomiska redovisningar och alla 

arbetsmiljöprotokoll ska vara offentliga. Vi kan med egenregi även 

säkra att verksamheten erbjuder bra feriejobb till våra ungdomar eller 

möjligheter till s.k., Stockholmsjobb. Det finns då även en möjlighet 

att närmre säkerställa att maskiner och drift sker i enlighet med våra 

klimat- och miljöambitioner. Detta blir inte minst viktigt eftersom 

parkskötsel kommer ske i delar av naturreservaten. Vi vet att samma 

villkor, krav och möjligheter inte går inte att säkerställa i ett 

förfrågningsunderlag.  
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Men, man behöver inte hålla med oss röd-rosa om just våra argument 

för parkskötsel i egenregi. Man kan ändå landa i samma slutsats. 

Oavsett vilken politisk färg som den upphandlande majoriteten har 

haft de senaste 12 åren så har alla entreprenader av parkskötsel slutat 

med en förtida uppsägning på något vis. De flesta andra stadsdelar har 

liknande problem med sina parkentreprenader. Skärholmens 

stadsdelsförvaltning driver emellertid parkskötsel delvis i egenregi. 

Det har de gjort sedan alliansen styrde förra gången, och vad vi 

förstår, fungerar det bra. Vi politiker behöver medge att det här 

försöket har visat sig fungera sämre. Det är dags att ta ansvar för 

medborgarnas skattepengar och få en bättre parkskötsel i Enskede-

Årsta-Vantör, en parkskötsel som också kan skapa mervärden som är 

svåra att nå i en upphandling. Vi tycker att stadsdelsförvaltningen ska 

få möjlighet att lägga ett egenregianbud i upphandlingen. ” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut och reservation 

från (S),(V), 
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§ 11  
 
Anmälningsärenden 

 

A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser, m.m. 

B. Tjänstemannabeslut 

  

 

Stadsdelsnämndens beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
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§ 12   

Nämndens frågor 

Inget för dagen 
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§ 13   

Stadsdelsdirektörens information 
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§ 14   

Samråd om förslag till detaljplan Enskede 1.1 i stadsdelen 
Gamla Enskede, S-Dp 2017-09908 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner i huvudsak 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar till 

stadsbyggnadskontoret. 

 

2. Nämnden anför därutöver; 

”Förslaget till detaljplan för Enskede gård 1:1 medger byggnation av 

två lameller och 5 parhus i ett kollektivtrafiknära läge där naturmark 

tas i anspråk. Vi är av uppfattningen att en viss förtätning även i 

villaområden är nödvändig i ett kraftigt expanderade Stockholm, men 

samtidigt är det viktigt att anpassa nybyggnation till befintlig 

bebyggelse så att inte de kvaliteter som finns i området går förlorade. 

Extra känsligt är detta i ett äldre villaområde med högt kulturklassade 

fastigheter. Arkitekturen är i detta sammanhang av största vikt. 

Förtätning och tillgång till  

t ex hyresrätter i flerbostadshus kan bidra till att människor kan bo 

kvar i området, trots att man sålt villan i närheten. 

 

De planerade parhusen uppfattar vi är av hög kvalitet. Dock anser vi 

att de är för höga. Solstudierna i bilagan till tjänsteutlåtandet visar att 

tomterna till närliggande villafastigheterna kan komma att skuggas, 

varför vi förordar att de planerade parhusens takterrasser inte bebyggs 

halvt slutna utan helt öppna. Det är rimligt att ägarna till 

villafastigheterna intill inte förlorar i boendekvalitet. 

 

Förvaltningen lyfter upp Stockholmshus som tänkbara på platsen. 

Även om vi delar uppfattningen att billiga hyresrätter behövs är 

Stockholmshusens natur, som prefabricerade moduler, inte lämpliga 

när det är ont om mark och speciella lösningar behövs. Vi ser därför 

hellre att man bygger på ett lämpligt sätt för respektive plats för att 

optimera markanvändning och minimera inverkan på kringliggande 

fastigheter och boende. 

 

Vi vill också understryka förvaltningens krav på grönkompensation då 

naturmark tas i anspråk. När förtätning sker försvinner inte bara 

grönyta. Det blir dessutom fler boenden i området som utnyttjar 
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resterande grönyta. Det är därför extra viktigt med grönkompensation 

för att stärka närliggande grönområden.” 

 
 

 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har uppfört ett förslag på ny detaljplan inom 

fastigheten Enskede Gård 1:1 i Gamla Enskede. Planförslaget 

innefattar två nya flerbostadshus med cirka 60 bostäder och fem 

stycken parhus med två lägenheter i varje. Lamellhusen förses med 

underjordiskt garage med bil- och cykelparkering. Förslaget innefattar 

även tre nya fickparker och en ny lokalgata. Förvaltningen är positiv 

till att Gamla Enskede förtätas med nya flerbostadshus men ser ett 

särskilt behov av billiga hyresrätter för att stärka den sociala 

hållbarheten i området. Förvaltningen är även positiv till att stora 

delar av den naturliga vegetationen sparas och att 

grönkompensationsåtgärder sätts in för den parkmark som 

exploateras.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 15 november 2018 

Dnr 2.6.-898/2018 

  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förslag från (M),(L),(MP) 

 

Yrkanden 
Ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamöterna Urban Rybrink 

(L), Ola Gabrielsson m.fl. (MP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

Vice ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamoten Lars Sterneby (V) 

”Fastigheten Enskede gård 1:1 ingår i ett område med stora historiska 

värden. Det är således angeläget att ha extra höga ambitioner i 

utformningen av husens form och fasad, så att de synnerligt väl tonar 

in i med omgivande miljö. Eventuellt skapar en rockad mellan 



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
10 december 2018 

Sida 26 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

lamellhusen och parhusen en möjlighet att passa in dem lättare med 

grönområdena. Här torde färre parhus gynna samspelet med dessa 

ytor. Förvaltningens strävan mot "att tillskapa billiga hyresrätter", 

uppskattar vi.” 

  
 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Bo Hansson (S) lämnade till protokollet följande yttrande 

”Om jag fick rösta så skulle jag avstyrka förslaget till detaljplan för 

Enskede Gård 1:1 i stadsdelen Gamla Enskede. 

Invändning ett: Trädgårdsstadens parker har riksintresse. Park 

som bebyggs är del av detta. Barns lekytor begränsas.  

Småhusbebyggelsen i Gamla Enskede har riksintresse. Det är Sveriges 

första trädgårdsstad. Trädgårdsstaden har ett stadsplaneringskoncept 

med inriktning på livskvalitet. Det nu planerade området för 

byggnation av kvarteret Häradsdomaren ligger mellan de s.k. 

myrdalshusen på Sockenvägen som även de har stort kulturhistoriskt 

intresse. I planeringen av byggnationen planeras två stora lamellhus 

som är upp till 5 våningar höga och inte smälter in i omgivningen. I 

planeringen av trädgårdsstaden var denna parkmark inplanerad och 

har en kulturhistorisk betydelse. Denna yta för lek inom närområdet 

för barnen som bor på Sockenvägen tas bort. Eleverna i S:t Eriks 

katolska skola kan inte använda gräsytorna till brännboll och andra 

lekar. Två stora gräsmatteytor försvinner från gamla Enskede.  

Invändning två: Stadsbebyggelseavvikelse. Storleken och färg och 

form avviker. 

Husen karaktär är helt avvikande från karaktären på småhusen i 

Enskede och ”myrdalshusen”. Punkthusen avviker negativt från 

området i skönhetsvärde. Lamellhusen är för höga och skymmer och 

förstör parkmark kring skolan och bergsdungen.  

Invändning tre: Utfarten. Stora risker för skolbarn. 

Förslaget innehåller ett förslag till väg genom parkområdet. I 

alternativ 2 föreslås en utfart mot Enskedevägen. Enskedevägen är vid 

denna del med närhet till korsningen Sockenvägen och Enskedevägen 

utmärkt med två markerade övergångsställen varav ett med 

trafiksignaler innan och en omarkerad övergång i omedelbar närhet 

till utfarten vilket skulle medföra fara och stora olägenheter. Vid det 

omarkerade övergångsstället inträffade en dödsolycka av en äldre 

kvinna för ett antal år sedan. Detta innebär även en ytterligare risk för 

skolbarnen som passerar överfarten vid passage till S:t Eriks katolska 

skola, som har undervisning för elever både i lägre och högre 

grundskoleåldrar. Dessutom finns tre mottagningshem intill utfarten. 
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Under den planerade utbyggnaden av tunnelbanan genom Slakthuset 

och mot blå Solnalinje kommer Storstockholms lokaltrafik att 

medföra stor lastbilstrafik. Enligt förslaget till utbyggnad av 

tunnelbanan kommer ett stort antal lastbilar trafikera utfartområdet.  

Alternativ 1 innehåller i stället en vändplats med närhet till 

Enskedevägen och då blir risken endast om man försöker skapa 

smitvägar ut mot Enskedevägen. Enskedevägen har karaktär av 

utryckningsväg till SÖS mm. Tusentals lastbilar från 

tunnelbanetunnlarna under byggtiden tom 2026 passeras varje gång 

två gånger till och från rondellen.  

Föreslås att det i stället utreds om 70 lägenheter kan byggas på 

Sockenvägen mellan Handelsvägen och Enskedevägen på den västra 

körbanan och att den östra körbanan används som dubbelriktad 

lokalgata. Här finns stora fördelar i förhållande till det framlagda 

förslaget. 

Föreslås att planerna på överdäckning av Nynäsvägen med bostäder 

återupptas.” 

 

Ersättaryttranden 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut från (M),(L),(MP) 

 

 

Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i det särskilda uttalandet från 

(S),(V)  

 

 

 

 §§ 15-19 Slutet sammanträde 
 


